
ACTA DE LA SESSIÓ ORDINÀRIA  DEL PLE DE 13 DE SETEMBRE DE 2023

Identificació de la sessió:

 Caràcter: ordinari 
 Data: 13 de setembre de 2023
 Inici: 11:03
 Finalització: 14:02
 Lloc: Sala de Sessions de l’Ajuntament de Sóller
 Convocatòria: primera i única

Assistents (17)
Batle – President    
Miguel Nadal Vaquer

Tinents de Batle
1r Tinent de Batle: Sebastián Luís Aguiló Roig
2n Tinenta de Batle: Carlos Darder Rosell
3r Tinent de Batle: Maria del Mar Castañer Lozano
4t Tinent de Batle:  Juan Antonio Lorente Torres
5e Tinent de Batle: José Porcel Fiol

Regidors: 
Andrea Pomar Capó
Antònia Frau Crespí
Gabriel Barceló Munar
Llum Castañer Morenilla
Esther Alfonso Peláez
Laura Celià Gelabert
Joan Carles Simó Artero
Elvira Assumpta Arbona Cortés
Aurora Torrens Horrach
Jaume Mateu Lladó 
Sandra Montaner Mas
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Secretària:
Rosa Isabel Ripoll Coll

Ordre del dia:

A) Part resolutiva.
1. Aprovació de l'acta de la sessió anterior.
2. Exp. 5501/23.- Compte General de l’exercici 2022.
3. Exp. 6115/23.- Transferència de crèdits en el pressupost 2023.
4.Exp.  6559/23.-Modificació  de  l’Ordenança  Fiscal  reguladora  del  servei  municipal 
d’escoleta.
5. Exp. 5654/23.- Crèdit extraordinari a càrrec del romanent de Tresoreria.
6. Exp. 6658/23.- Modificació de les comissions informatives permanents. 
7.  Exp.  4124/23.-  Modificació  de  l’acord  de  renovació  del  Consell  d’Administració  de 
l’Entitat Empresa Funerària Municipal de Sóller S.L.
8. Moció presentada pels grups municipals MES per Sóller i PSIB/PSOE en defensa de la 
llengua catalana.
9. Moció presentada pels grups municipals MES per Sóller i PSIB/PSOE en suport a les  
famílies i els centres educatius de Sóller.
10. Moció presentada pel grup municipal PSIB/PSOE de condemna sobre l’actuació del 
president de la RFEF a la celebració del mundial de la selecció de futbol femenina. 

B) Comunicacions Oficials.

C) Precs i preguntes.

Constatada l’existència de quòrum legal, el Sr. Batle President obre la sessió.

Desenvolupament de la sessió.

A) Part resolutiva.

Primer.- Aprovació de les actes de les sessions anteriors.

La secretària explica que es posposa a la propera sessió ordinària l’aprovació de l’esborrany 
d’acta de la sessió extraordinària del ple de dia 19 de juliol de 2023.

Segon.- Exp. 5501/23. Compte General de l’exercici 2022.

Per part de la secretaria es procedeix a la lectura del punt primer de l’ordre del dia.

Pren la paraula la Sra. Andrea Pomar qui explica que el tancament de l’exercici 2022 ha 
sigut un tancament complicat, però diu que així i tot, estan d’enhorabona perquè el compte 
general és positiu i també perquè tenen una bona liquiditat per fer front a les despeses. Vol 
destacar que segueixen amb una bona mitja de pagament als proveïdors.  D’altra banda, 
explica  que  dins  el  compte  general  s’incorporen  els  comptes  de  Sóller  2010  i  de  la 
Funerària. Destaca que la Funerària tanca amb un compte positiu i pel que fa a Sóller 2010 
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explica que acumula un dèficit de 78.000 euros, però que no obstant, si es compara amb 
l’any 2021, el dèficit era de 170.000 euros. Explica que té coneixement de que s’està fent 
feina amb un pla d’acció per poder restablir  l’equilibri econòmic financer. Vol agrair la 
feina feta pels serveis econòmics encapçalats per la Interventora.

El Sr. Jaume Mateu diu que és un punt que es duu cada any a aprovació i que no tenen cap 
inconvenient en aprovar-lo, si bé, demana que es dugui aquest expedient una mica abans. 
Diu que té en compte que aquest any és una mica especial perquè ha sigut un any electoral. 
D’altra banda diu que és una llastima que no s’hagi aprovat un pressupost, i que funcionem 
amb  un  pressupost  prorrogat.  El  Sr.  Mateu  considera  que  aprovar  el  pressupost  per 
transparència i bona gestió municipal, seria el més adequat. Anuncia el seu suport. 

Intervé la Sra. Laura Celià i diu que li agradaria deixar clar que per una banda, valoraran la 
gestió tècnica del compte general i per altra la gestió política. Pel que fa a la primera diu 
que no tenen res a dir, i que per tant, tècnicament s’està treballant bé en aquest ajuntament. 
Si tenen a dir no obstant, respecte a la  gestió política. La portaveu de Més per Sóller vol 
recalcar  que els ingressos d’aquest ajuntament  al  2022 han sigut de més de 20 milions 
d’euros, però que en canvi les despeses han estat de només 16 milions i que hi hagut 4 
milions  d’euros que s’han ingressat i  no s’han destinat  a  millorar  el  nostre poble,  com 
estava previst al pressupost que varen aprovar. D’altra banda, diu que el romanent a 31 de 
desembre és de 16 milions d’euros i que és estrany que hagi diners disponibles i no s’hagi 
sabut aprofitar aquest fet per part de les regidories. També vol destacar que a la comissió 
informativa es va explicar que es segueix amb el tema dels «reparos», i que ells ja han 
denunciat que això no és un pràctica correcta. Finalment diu que li preocupa el rendiment 
de  la  funerària  i  el  dèficit  de  Sóller  2010.  Remarca  que  tècnicament  l’expedient  és 
impecable però que el que aquí estan avaluant és la gestió política dels recursos públics i 
per aquest motiu, no donaran suport al compte general.

El Sr. Sebastià Aguiló diu que donaran suport al compte general.

Pren la paraula el  Sr. Carlos Darder vol agrair  la feina feta per la regidora d’hisenda i 
destaca les bones dades del pagament mig a proveïdors. En quant al que s’ha comentat 
respecte a la funerària,  el  Sr.  Darder explica que una de les causes de l’augment de la 
facturació fou pel nombre elevat de morts per Covid que hi va haver. 

La Sra. Andrea Pomar vol intervenir per matisar certs punts. Diu que està d’acord amb el 
Sr. Jaume Mateu en que evidentment el compte general s’hauria de duu abans aprovació i 
que  com ell  mateix  ha  assenyalat,  aquest  any  ha  sigut  un  any electoral  i  que  és  molt 
complicat dur-lo a aprovació abans de les eleccions. També vol posar de manifest que ha 
hagut un canvi de tresorer. Pel que fa al fet que no s’hagi aprovat un pressupost, diu la Sra. 
Pomar que es pot funcionar perfectament amb un pressupost prorrogat. D’altra banda, li vol 
matisar a la Sra. Celià que els 16 milions és una liquiditat per fer front a les despeses, i que 
el  superàvit  que tenim és  de 4,2 milions.  Pel  que fa  a  les  objeccions,  tal  i  com es  va 
comentar a la comissió informativa, s’està fent feina sobre aquest tema, però que com ja 
saben és complicat. 

La Sra Celià diu que la despesa que es va fer al 2022 fou de 16 milions d’euros i que a més 
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a més se lis ha informat que el romanent que hi ha al bancs, no el que es pot gastar, sinó el  
romanent total, és de 16 milions també, i que el número coincideix sinó va errada. Diu que 
la interventora li confirma que és així, que al banc hi ha 16 milions d’euros. 

La Sra. Pomar intervé i diu que aquests 16 milions d’euros són per fer front a les despeses i  
a la liquiditat del dia a dia, no que els puguem invertir. 

Abans de passar el votació el Sr. Batle vol agrair la feina feta tant per la regidora com per 
part de la Sra. Margalida Morell. 

Passats a votació, la Corporació, amb 13 vots a favor (PP, Seny i Sentit, Psib-Psoe), 4 vots 
en contra (Més per Sóller) i cap abstenció, ACORDA: 

PRIMER. Aprovar el Compte General de l’exercici econòmic 2022.

SEGON. Rendir el Compte General així aprovat i tota la documentació que l'integra a la 
fiscalització del Tribunal de Comptes i a la Sindicatura de Comptes de les Illes Balears, tal i 
com s’estableix en l’article 212.5 del Real Decreto Legislatiu 2/2004, de 5 de març, por el 
que se aprova el Text Refós de la Llei Reguladora de les Hisendes Locals».

Tercer.- Exp. 6115/23.- Transferència de crèdits en el pressupost 2023.

La secretaria explica que se li ha comunicat que aquest expedient es retira de l’ordre del 
dia. 

Quart.-  Exp.  6559/23.-Modificació  de  l’Ordenança  Fiscal  reguladora  del  servei 
municipal d’escoleta.

Pren la paraula la Sra. Andrea Pomar i explica que el que es duu al plenari és la gratuïtat de 
tota la franja 0-3 de l’escolarització obligatòria de quatre hores de l’escoleta municipal. 
Afegeix que el procediment que es segueix és el mateix que es va seguir l’any passat, de 
suspendre el pagament de les quotes i diu que l’Ajuntament assumirà aquest cost. Vol donar 
les gràcies a la Sra. Antònia Frau per la seva feina i per la seva implicació amb l’escoleta.  
També als serveis tècnics de la casa i a Sóller 2010, per la celeritat que han tramitat aquest 
expedient. 

Intervé el Sr. Jaume Mateu i diu que a la fi la Sra. Pomar reconeix que la gratuïtat de les 
escoletes és una bona mesura i manifesta la seva satisfacció de veure com ha canviat de 
discurs respecte al que va fer fa un parell  de mesos quan la iniciativa va ser d’un altre 
govern. Considera que la ciutadania al final el que demana és que ens posem d’acord pel bé 
del poble. Vol recordar que aquesta mesura la va iniciar l’anterior govern amb una línia de 
feina de facilitar i reconèixer l’etapa 0-3 com a una etapa educativa fonamental en la qual 
també hem d’avançar amb l’objectiu que sigui gratuïta i universal com les altres. Explica 
que s’ha empleat la mateixa fórmula que la utilitzada pel govern anterior. També vol posar 
de manifest que altres ajuntaments han complementat aquestes ajudes aportant una part que 
no subvenciona el govern. Ho vol posar damunt la taula i demana que s’estudii, per tal que 
l’escoleta sigui el màxim gratuïta possible. També avança que duen un proposta en un altre 
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punt en la que demanen ajudes per a les famílies per a llibres de text. 

La Sra. Laura Celià diu que podria subscriure punt per punt l’argumentari del Sr. Jaume 
Mateu,  i  que  si  li  demanen  perquè  no  ho  feren  en  el  seu  moment,  és  perquè  quan 
governaven havia un pla econòmic financer que no els hi permetia fer aquesta despesa, però 
que  ara  que l’ajuntament  té  aquesta  capacitat,  es  sumen a  la  petició  d’ampliar  aquesta 
subvenció i que es congratulen que ara que ve d’un govern del seu mateix color polític ho 
acceptin ben contents i en canvi ho criticaren molt quan això va venir d’un govern de pacte 
d’esquerres. Anuncia que per suposat donaran suport a la proposta. 

El Sr. Aguiló diu que és una gran passa per a les famílies que s’estalviaran uns diners per 
poder destinar-ho a altres recursos. Es mostra molt satisfet i agraït per la feina feta pel partit 
que sigui perquè diu que al final, el més important és el camí i que s’ha arribat a bon port.

Intervé el Sr. Carlos Darder diu que estan contents d’aquesta mesura i també que aquest nou 
govern el primer que ha fet ha sigut l’eliminació de l’impost de successions entre pares i 
fills, l’eliminació de l’impost de compra per al primer habitatge de joves de menys de trenta 
anys,  la  reducció  de  la  despesa política  en un  12 % i  sobretot  el  decret  d’emergència 
habitacional. Diu que les mesures que ha adoptat el govern en aquests primers dos mesos 
són més que notòries.

La Sra. Andrea Pomar demana la paraula i diu que ella no ha fet cap canvi de discurs i que 
sempre ha estat a favor d’una educació gratuïta i universal per a tothom i que el que va 
criticar es que l’aposta no fos valenta i que la gratuïtat fos només de la franja 2-3 de les  
escoletes que estaven en xarxa pública o complementària i quedassin fora de la subvenció 
les escoletes privades. D’altra banda vol posar de manifest que hi ha una sèrie de places que 
estan reservades als serveis socials. 
 
Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA:

Primer.- Aprovar la suspensió del cobrament de la quota d’escolarització: 221,00 €/mes 
dels  infants  de  primer  i  segon  d'educació  infantil,  establerta  en  l’article  tercer  de 
l’Ordenança  reguladora  dels  preus  públics  corresponents  al  servei  públic  de  l’Escoleta 
Infantil de Sóller, amb efectes d’1 de setembre de 2023, de conformitat amb el previst al 
Decret llei 5/2023, de 28 d’agost, de mesures urgents per garantir la gratuïtat de l’educació 
dels infants matriculats al primer i segon nivell d’educació infantil als centres de la xarxa 
pública d’escoles infantils. 

Segon.- Notificar el present acord a la Conselleria d’Educació i Formació Professional del 
Govern de les Illes Balears.

Tercer.- Publicar el present acord al BOIB per al seu general coneixement. 

Cinquè. - Exp. 5654/23.- Crèdit extraordinari a càrrec del romanent de Tresoreria.

Llegida la proposta per part de la secretaria pren la paraula la regidora d’hisenda i explica 
que una vegada aprovat el compte general, es pot duu a aprovació l’expedient del romanent 
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amb les inversions que l’equip de govern consideri. Destaca de tots els projectes que es 
duran a terme, el milió d’euros per al defensora així com les inversions potents que es farà 
amb els asfalts, clavegueram, la coberta del pavelló del puig així com a solars per als usos 
que siguin necessaris aquesta legislatura. Agraeix la feina feta pels serveis tècnics, i diu que 
aquest equip de govern assumeix un risc però que ara és el moment i que amb els números 
que s’han donat del compte general són uns números perfectament assumibles. 

El Sr. Jaume Mateu diu que aquest expedient és un mal exemple de com s’han de fer les 
coses. Segons el portaveu del Psoe hi ha una necessitat urgent de resoldre la problemàtica 
del defensora que va caure la setmana passada i diu que el seu partit va oferir tot el seu 
suport a l’equip de govern per fer qualsevol mesura que permetés donar resposta immediata 
a aquesta situació. Diu que no li pareix bé que enlloc de revisar tots els projectes que tenien 
pendents d’executar pels romanents i ajustar-se al que va dir la interventora, i no gastar més 
de dos milions dos cents mil euros enguany, finalment han sumat un milió d’euros al que 
havia  inicialment  previst.  Demana  perquè  no  s’ha  renunciat  a  res.  Al  seu  parer  hi  ha 
projectes que haurien pogut perfectament esperar a l’any que ve. Explica el Sr. Mateu que 
per això ens trobam amb un romanent que ascendeix a 3 milions set cents mil euros, i que 
dins aquest import hi ha projectes com comprar una carpa, la reforma de la quarta planta de 
l’Ajuntament, instal·lació d’aires condicionats o la compra de material pel gimnàs de Son 
Angelats. Considera que aquests projectes es podrien posposar per a l’any que ve, i que més 
a  més  si  haguessin  aprovat  un  pressupost  i  haguessin  previst  una  partida  per  aquests 
projectes,  no faria  ara  falta  recollir-los via incorporació de romanents.  Diu que la  seva 
critica es que s’hauria pogut seguir el criteri d’intervenció de no superar el dos milions dos 
cents mil euros donant a la vegada resposta a la problemàtica del defensora. Opina que és 
una imprudència superar la despesa que ha assenyalat la interventora i afegeix que podrien 
haver destinant els  dos milions dos cents al defensora,  però el que no pot ser és afegir 
projectes que no són urgents. Demana separar la votació en dos punts diferents i que així 
ells votaran a favor del milió d’euros destinats al defensora però que no donaran suport a la 
resta dels projectes. 

La Sra. Laura Celià diu que ningú els hi explica res i que han d’intuir les coses, que quan 
varen anar a comissió informativa i els hi passaren la llista de projectes que s’havien de 
finançar amb els diners públics, la regidora d’hisenda com cada any, els hi ha dit que no els 
hi pot donar detall dels projectes i que això ho ha de fer cada regidoria. Segons la Sra. Celià 
cada any s’aproven romanents de milions d’euros i no tenen el  detall  dels projectes  als 
quals es vol destinar. Fa una interpel·lació directe al regidor de transparència i participació 
ciutadana  per tal que posi ordre en aquest tema. Exposa que just abans d’aquest plenari 
se’ls ha convocat a una ple per tractar el tema del defensora i que ja feim tard. Diu que en 
un equip de govern format per tantes sensibilitats diferents, el pastís del romanent s’acaba 
dividint en trossos tan petits que resulta que són insignificants i acaben per no tenir gust de 
res. Considera que moltes d’aquestes actuacions al final no s’acabaran materialitzant perquè 
no s’executaran atès que no donarà temps a que hagi un certificació abans de final d’any. 
Opina la Sra. Celià que molts d’aquests projectes es podrien incloure dins el pressupost 
ordinari.  En relació amb les inversions que ha dit la regidora d’hisenda demana al regidor 
de vies públiques quants de diners duim invertits en asfalt de carrers als darrers anys, i que 
creu que ja superam els dos milions d’euros. Explica que hi ha compra de carpes o despeses 
de protocol i diu coincidir amb el Sr. Jaume Mateu que tot això són despeses ordinàries que 
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es  poden pagar  amb el  pressupost  de  cada  any i  no fa  falta  destinar  els  estalvis  a  fer 
projectes tan petits, i que seria més interessant destinar els recursos a inversions que fa molt 
d’anys que estan pendents. Diu que de la informació que disposa, que no es molta perquè 
no s’han fet les corresponents comissions informatives, a cultura es destinen 44.000 euros 
de 2,7 si llevam el milió del defensora. Considera que el que està previst destinar-se al  
romanents són qüestions que no urgents, i que es podrien abordar de manera ordinària amb 
el pressupost del 2024 i que tal i com ha dit el Sr. Mateu feia temps que l’equip de govern  
devia  estar  negociant  entre  ells  com  es  distribuiria  aquest  romanent  i  enmig  d’aquest 
romanent va caure el defensora i en comptes d’aparcar aquesta llista de petites inversions, 
prioritzar i concentrar els esforços en el defensora, es decideix que no, que ningú renunciarà 
i que afegiran un milió d’euros conduint a l’Ajuntament a una inestabilitat pressupostària 
com ja es va advertir a la comissió informativa. També fa la proposta de separar l’acord en 
dos punts i diu que el poble de Sóller demana unitat amb el tema del defensora, i que per  
aquest motiu si es pot votar el milió d’euros per al defensora, ells hi votaran a favor, però  
en cas contrari, no poden donar suport perquè consideren que és una manera irresponsable 
de gastar els estalvis dels sollerics. 

Pren la paraula el Sr. Aguiló diu que efectivament no són «adivinos» i que inicialment quan 
es va fer la comissió després del desastre del defensora, en un moment calent es va plantejar 
utilitzar  tot  el  romanent  per  destinar-lo  al  defensora,  i  que no es  va fer perquè no són 
«adivins»  i no saben si l’any que ve es podrà utilitzar el romanent. Segons el Sr. Aguiló hi 
ha projectes que són fonamentals, com per exemple el solar per poder muntar la depuradora 
terciària. Diu que el que s’ha comentat que no s’ha fet el sacrifici de llevar coses, es fals i  
que s’ha renunciat a inversions com la compra per fer aparcaments. Explica que els serveis 
tècnics es varen adelantar i varen demanar 700.000 euros euros per fer front a la situació 
d’emergència i que ells així i tot, varen afegir 300.000 euros per arribar al milió d’euros per 
«desescombrar»  i  donar  seguretat  a  l’estructura.  Defensa  el  Sr.  Aguiló  que  totes  les 
inversions són necessàries, que no poden renunciar i que no saben que passarà l’any que ve. 
D’altra banda diu que el seu telèfon i el de la resta de regidors estan oberts i que un moment 
donat es pot telefonar i demanar i que ells ho explicarien. D’altra banda diu que el que han 
renunciat és un tema intern polític. 

Intervé el Sr. Darder i dóna les gràcies a tots els regidors per la feina titànica que s’ha fet i  
que cada regidoria ha avaluat les necessitat de l’àrea i del poble. Diu que li crida l’atenció 
que la Sra. Celià  li  reclami el tema dels asfalts, quan hi ha informes tècnics que ens diuen 
els carrers que estan en mal estat. Li confirma que s’han gastat dos milions d’euros, però 
que la seguretat dels vianants és fonamental i que seguiran en aquesta mateixa línia. Pel que 
fa al defensora, diu que es destina un milió d’euros i recorda que hi ha el compromís del 
govern i del consell de que ajudaran. D’altra banda, diu que encara no hi ha un projecte i 
que encara no s’ha pogut quantificar, només s’ha valorat consolidar l’edifici i treure els 
«escombros». Exposa que el Partit Socialista va demanar la reposició de la maquinària de 
Son Angelats i diu que li sorprèn que ara ho qüestionin. Segons el Sr. Darder les necessitats 
del poble queden cobertes a través de la demanda de cada regidoria. 

La Sra. Llum Castañer diu que s’ha parlat de destinar tot el romanent al defensora i que ella 
considera que no seria  just  perquè s’ha de fer  feina pel  poble  de Sóller.  Opina que el  
defensora és important,  però que tot es destini al defensora ho considera una barbaritat. 
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Explica que s’ha renunciat a coses però que no tenen perquè explicar exactament quines 
són. Considera que han de ser valents i millorar la vida de tots els sollerics. Pel que fa a la 
quarta planta diu que reben unes subvencions i que han d’acomplir unes ratios de personal i 
que necessiten espai. Explica que la reforma era molt més ambiciosa i que finalment va 
quedar el més imprescindible per poder garantir l’espai dels professionals. 

La Sra. Celià vol matisar que el que es qüestiona és el camí que han triat per invertir, i que 
moltes de les inversions es podrien fer al llarg de tot l’any de manera ordinària amb un 
pressupost  que  no  s’acaben  de  gastar  i  que  no  s’està  qüestionant  les  inversions  ni  els 
projectes. 

Pren la paraula el Sr. Jaume Mateu i diu que tenien una capacitat de gastar d’acord amb 
l’assenyalat per la interventora de dos milions dos cents, que l’equip de govern ha fixat una 
inversió de dos set cents, i que el que ells han dit es que rebaixin a dos dos cents. D’altra  
banda, li diu a la Sra. Llum Castañer que el que acaba d’exposar no se lis havia explicat i 
que el que han de fer és fer comissions i explicar les coses. Insisteix en que hi ha projectes 
que no són urgents com els radars pedagògics i que es podrien posposar a l’any que ve. 
Considera  que  caldria  ser  més  prudents  i  no  passar-se  del  límit  assenyalat  per  la 
interventora. Torna a demanar que es separi el defensora de la resta de projectes i que així  
tendran el seu suport pel que fa al defensora. 

Intervé  la  Sra.  Andrea Pomar  i  diu que  ha quedat  clar  qui  està  a  l’oposició  i  qui  està 
governant perquè tenen punts de vista completament diferents. Li demana a l’oposició que 
demani coses que es puguin fer legalment perquè no es pot separar l’expedient. Pel que fa a 
la  intervenció  de  la  Sra.  Laura  Celià  li  diu  que  els  projectes  del  romanent  tenen  una 
temporalització  que  s’ha  de  poder  complir  i  que  per  terminis  no  arriben  a  poder  fer 
determinants projectes. Demana coherència. Explica que actualment no hi ha regles fiscals i 
que ara és el moment de ser valents amb tota la inversió i també toca ser valents amb una 
primera intervenció al defensora que entra dins dels terminis del romanent. Pel que fa a la 
carpa diu que hi ha dos punts de vista, un que és anar alquilant o bé comprar la carpa i  
utilitzar-la les vegades que es vulguin. D’altra banda, vol exposar que el pressupost que 
tenim és un prorrogat, que el capítol d’inversió és mínim i que ja es va dir quan es va 
aprovar el pressupost que la inversió aniria a càrrec del romanent per poder cobrir totes les 
necessitats que té el poble i les regidories. 

Pren la paraula el Sr. José Porcel de Seny i Sentit. Diu que és la primera intervenció com a 
regidor  i  vol  respondre  a  Més  per  Sóller  sobre  que  no  es  convoquen  comissions 
informatives. Exposa que ell si que ha convocat una comissió informativa i que preten fer 
feina de manera transparent i participativa. Considera que no és just que es fiqui els seu 
grup municipal, Seny i Sentit al mateix sac dient que no han renunciat a res i que ningú ha 
renunciat al seu projecte. Vol exposar el que ha passat realment i diu que en un primer 
moment desprès del defensora es va posar damunt la taula una aportació de 700.000 euros i 
que per part de Seny i Sentit es va tenir clar que s’hauria d’incrementar aquesta quantia, i 
que el que tenien inicialment previst de compra d’aparcaments, el seu grup hi va renunciar 
per complementar i arribar al milió d’euros per al defensora. Exposa que es va renunciar a 
300.000 euros de cop i que ningú ho ha dit i considera que això s’ha de sabre. Demana que 
es tengui en compte que no és veritat que no s’ha renunciat a res. 
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La Sra. Celià en relació amb la darrera intervenció del Sr. Porcel diu que és un tema que 
l’ha de gestionar internament l’equip de govern, i que el que han demanat no és informació 
sobre el que ha renunciat cada partit, sinó que el que han reclamat és que s’haurien d’haver 
fet  comissions  informatives  on  s’haurien  pogut  explicar  els  projectes  i  les  prioritats. 
Demana que els entenguin, que ells només tenen una llista on diu, per exemple, 300.000 
euros per adquisició de solars sense tenir informació sobre a que s’han de destinar  aquests 
solars, no poden valorar si es una actuació prioritària. Es dirigeix al Sr. Batle i li diu que la 
gent de Sóller ha demanat unitat amb el tema del defensora i que per altra banda, és molt 
difícil que políticament donin suport a una llista de projectes que no lis casen. Per aquest 
motiu, torna a insistir en demanar que es separin els dos punts. 

La Sra. Andrea Pomar diu que el que demanen no es pot fer tècnicament. 

Demanen  la  intervenció  de  la  Secretària,  qui  diu  que  malgrat  es  tracta  d’un expedient 
econòmic si que vol posar de manifest que entén que hi ha un únic expedient amb una 
consignació definitiva  i ’un total d’un únic expedient amb una proposta d’acord que ha 
passat  per  comissió  informativa,  i  que  per  modificar  la  proposta  caldria  emetre  nous 
informes i tornar a passar per comissió informativa. 

La Sra.  Andrea Pomar afegeix que anam justs  de terminis  i li  diu que demanin des de 
l’oposició coses realistes. 

El Sr. Jaume Mateu diu que tècnicament l’expedient no pot superar els 2,3 milions d’euros 
i els superam i que si un vol fer les coses es pot aconseguir i que si hagués voluntat es 
podria refer l’expedient i fins i tot, fer un plenari extraordinari. 

Tanca el  torn d’intervencions el  Sr. Batle i  diu que no és tot tan senzill  com dir tot  el 
romanent al defensora i que el tema del romanent ja l’havien iniciat abans del defensora. 
Vol que consti que si que es mouen pel defensora, no a partir de l’esfondrament sinó des  de 
molt abans. Vol aclarir que encara no se sap el que s’ha de destinar al defensora, i que 
necessiten un projecte, que ara s’hi destina un milió d’euros per poder començar i després ja 
veurem. Pel que fa a la llista, enumera una serie de projectes que volen fer i defensa que són 
necessaris, així respecte a la carpa diu que el lloguer ascendeix a 7.000 euros i que convé 
més adquirir-la per a que la puguin utilitzar totes les vegades que facin falta les diferents 
regidories.  Pel que fa a les màquines de Són Angelats  diu que ja es varen comprar  de 
segona mà i que són molt necessàries. Esmenta també el projecte del Puig i diu que l’any 
passat es va tenir que suspendre una jornada completa per goteres. D’altra banda i pel que 
fa  al  que  ha  assenyalat  la  Sra.  Celià,  diu  que  només  es  va  perdre  un  aparell  d’aire 
condicionat a l’oratori de San Ramon. En relació amb la intervenció del Sr. Porcel, diu que 
varen començar intentar reduir part del llistat i que la primera intervenció en aquest sentit 
va venir per part de la Sra. Llum Castañer i que després amb bon criteri, Seny i Sentit varen 
decidir que en lloc de dedicar 600.000 euros només en gastarien 300.000 euros. Diu que 
tots han afluixat en aquest sentit i vol que això es tengui en compte. 

Passats a votació, la Corporació, amb 11 vots a favor (PP i Seny i Sentit), cap vot en contra 
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i 6 abstencions (Més i Psoe), ACORDA: 

Primer.- La modificació que s'acorda és la següent:

 Modificacions a càrrec de romanent de tresoreria

ESTAT DE DESPESES:

Prog. Econ. DESCRIPCIÓ

Consi
gnaci
ó 

Inici
al

Modificació
Consignació 
Definitiva

Crèdits extraordinaris

VARIS VARIS
PROJECTES D'INVERSIÓ 
ANNEX A LA PROPOSTA

0,00 3.747.901,21 3.747.901,21

    T O T A L 0,00 3.747.901,21 3.747.901,21

Segon.- Respecte a l'estat d'ingressos, el concepte del Pressupost d'ingrés quedarà de la 
següent manera:

ESTAT D’INGRÉS:

Aplicació 
pressupos

taria
DESCRIPCIÓ

Consigna
ció 

Inicial
Modificació

Consignació 
Definitiva

87000
Romanent de 
tresoreria general

0,00
3.747.901,2

1
3.747.901,21

 
T O T A L CRÈDITS A 
CÀRREC R. TRESORERIA

0,00
3.747.901,2

1
3.747.901,21

Tercer.- Sotmetre aquest expedient de modificació de crèdits a informació pública pel termini 
de QUINZE DIES HÀBILS previ anunci en el B.O.I.B. i en el Tauler d'Anuncis d'aquesta 
Casa Consistorial, i un cop transcorregut el termini, cas de no presentar-se cap reclamació 
contra  el  mateix,  es  considerarà  aprovat  definitivament.  Tot  això  de  conformitat  al  que 
preveuen els articles 169-1, i 177-2 del Real Decret Legislatiu 2/2004, de 5 de març.

Sisè. Exp. 6658/23.- Modificació de les comissions informatives permanents. 
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Pren  la  paraula  el  Sr.  Darder  i  diu  que  va  quedar  pendent  la  creació  de  la  comissió 
informativa d’esports i que per part de secretaria es sol·licitarà als grups municipals quin 
seran els components de cada grup municipal.

El Sr. Jaume Mateu diu que li donaran suport. 

La Sra. Elvira Arbona de Més per Sóller diu que li donaran suport. 

El Sr. Aguiló de Seny i Sentit diu que li donaran suport. 

Passats a votació, la Corporació, per unanimitat, ACORDA:

Primer.-  Modificar en part, l’acord del Ple adoptat a la primera sessió plenària de 19 de 
juliol de 2023 de setembre de 2019, relatiu a la creació, competències i composició de les 
Comissions Informatives, en el sentit d’incloure la següent comissió informativa: 

12. CIP ESPORTS

- Foment de l’esport i de qualsevol activitat, individual o col·lectiva que promogui l’esport i 
la seva pràctica.
- Gestió dels equipaments esportius.
- Pla d’equipaments esportius i similars. 
- Consell Municipal d’esports.»

Segon.- Notificar el present Acord als negociats afectats. 

Setè. Exp. 4124/23.- Modificació de l’acord de renovació del Consell d’Administració 
de l’Entitat Empresa Funerària Municipal de Sóller S.L.

Explica la proposta d’acord el Sr. Carlos Darder i diu que es tracta d’incloure un membre 
de l’oposició dins el Consell d’Administració de la Funerària que en aquest cas és la Sra. 
Sandra Montaner del Psoe. 

Pren la paraula el Sr. Jaume Mateu qui es mostra satisfet per la proposta perquè parteix 
d’una petició que feren.

La portaveu de Més per  Sóller,  la  Sra.  Elvira  Arbona recorda que ja  varen demanar  a 
l’anterior legislatura un representant de l’oposició i que no ha sigut fins aquesta que se lis 
ha acceptat la proposta. 

El Sr. Aguiló pren la paraula i li diu al Sr. Mateu que si que fan les coses que prometen.

El  Sr.  Batle  dóna la  benvinguda a  la  Sra.  Sandra Montaner  i  a  continuació  es passa a 
votació i el resultat de la mateixa és el següent, la Corporació, per unanimitat, ACORDA: 
Primer.-  Aprovar  la  nova composició  del  Consell  d’Administració  de l’Entitat  Empresa 
Funerària Municipal de Sóller S.L, en els termes següents:
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PRESIDENT: Sr. Miquel Nadal Vaquer

VICEPRESIDENT: Sr. Carlos Darder Rosell

VOCALS:
Sr. Sebastià Aguiló Roig
Sra. Maria del Mar Castañer Lozano
Sr. Juan A. Lorente Torres
Sr. José Porcel Fiol
Sra. Antònia Frau Crespí
Sra. Sandra Montaner Mas

SECRETARIA: Sra. Delia Clar Barceló

Segon.- Autoritzar al batle per a l’elevació a públic del present acord.

Tercer.- Comunicar aquest acord a les persones interessades i a l’Entitat Empresa Funerària
Municipal de Sóller S.L».

Vuitè.  Moció  presentada  pels  grups  municipals  MES  per  Sóller  i  PSIB/PSOE  en 
defensa de la llengua catalana.

Pren la paraula el Sr. Joan Carles Simó per tal de defensar la moció conjunta presentada per 
Més per Sóller i Psoe. Explica que la nostra llengua és una llengua minoritzada i que ha 
sigut  prohibida  en  certs  moments  i  relegada  a  l’àmbit  familiar  i  que  en  una  situació 
democràtica i de llibertat es va donar un procés de normalització lingüística. Exposa que en 
aquest procés s’ha produït una  anomalia  respecte a altres processos, que s’anomena contra 
planificació, això és, fer des de la norma majoritària d’un Estat, tot el possible per a què no 
és normalitzi aquella llengua minoritzada. En una segona fase diu el Sr. Simó és la que 
compromet a la societat en general i tracta d’implementar la llengua en tots els àmbits i que 
aquí són fonamental ´’àmbit educatiu i comunicatiu per tal de poder establir una variant 
estàndard vàlida per a tothom i  també l’àmbit polític que ha de promoure iniciatives i dictar 
lleis que assegurin l’ús normal de la llengua. Diu que en aquest àmbit la contra planificació 
ha sigut més evident i que hi ha moltíssimes lleis que protegeixen el castellà i poques que 
assegurin l´ús del català en la vida quotidiana i que per això és important en una llengua 
minoritzada com la nostra, no retrocedir  i que s'actuï i es mantenguin les direccions de 
política lingüística. Afegeix que és vital que els treballadors públics tenguin domini de la 
llengua catalana i que no poden acceptar que es vulgui retirar el criteri  lingüístic per a 
l’accés a l’administració pública, que els usuaris dels diferents serveis tenen dret a poder-se 
expressar en la seva llengua i que la manca de professionals en l'àmbit de la sanitat o de 
l’educació, no està directament relacionada amb l’ús d’una llengua sinó a altres aspectes 
més importants i més vitals com la manca d’habitatge. Demana el suport a la moció i que 
no actuïn en contra de la seva pròpia llengua i cultura. 

Intervé el Sr. Jaume Mateu diu que s’ha presentat  de manera conjunta amb el seu grup 
municipal. Segons el Sr. Mateu la riquesa lingüística que tenim és un dels valors que hem 
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de preservar i que preservar aquesta riquesa s’ha de fer garantint que llengües com la nostra 
que poden tenir més dificultats, tenguin un camí per poder seguir endavant. Diu que sempre 
han apostat per aquesta línia de feina i que darrerament s’han donat missatges que van en 
contra del consens lingüístic que hi havia sobre aquest tema, i que cal garantir els drets dels 
ciutadans a esser atesos en català, així com els altres punts que apareixen a la moció i que 
ells defensen, en quant a normalitzar l´ús de la nostra llengua tal i com s’havia fet des dels 
anys 80 fins ara. 

El portaveu de Seny i Sentit diu que l’exposició del Sr. Joan Carles és impecable, si bé diu 
que el problema és que aquest punt sempre crea moltes controvèrsies perquè moltes de les 
coses que explica són certes i les comparteixen, però després no veuen tan clar quan hi ha 
qualque tipus d’imposició. Segons el Sr. Aguiló les dues propostes, inclús la tercera que 
preveu la moció, les poden veure correctes, però manifesta no està d’acord amb el punt 
quart perquè malauradament a la majoria de regions no anam sobrants d’aquest tipus de 
personal. Consideren que el més important a nivell sanitari es entendre’s en l’idioma que 
sigui. Demana que es retiri aquest punt per poder votar a favor. 

Intervé la Sra. Andrea Pomar i diu que l’exposició del Sr. Joan Carles li ha recordat al llibre 
«mal de llengües».  Exposa que tenen punts de vista diferents i que ells  consideren que 
tenim la  gran sort  de tenir  dues llengües  oficials,  que els  pares  han de poder  elegir  la 
l’escolarització en la llengua que vulguin, i que la llengua no s’ha de convertir en un debat 
ni  s’ha de polititzar.  D’altra  banda,  diu que no estan d’acord en que el  català  sigui un 
requisit  per  a  l’accés  a  la  funció  pública  i  que  el  que  necessitam  és  tenir  uns  bons 
professionals que ens donin un bon servei. Manifesta que no estan d’acord amb els punts 
tercer i quart. 

El Sr. Joan Carles Simó diu que qui polititza la llengua no és qui la defensa sinó qui l’ataca 
i qui impedeix donar una normalitat a la llengua. Que el que ells veuen com una imposició,  
ell ho veu com a una oportunitat, és a dir, donar oportunitat a la gent a integrar-se en la 
nostra societat mitjançant l’ús de la llengua d’aquella societat. 

La Sra. Andrea Pomar diu entendre que es mantenen tots els punts de la moció. 

El Sr. Joan Carles Simó diu que no retiren cap punt. 

La Sra. Pomar diu que en aquest cas votaran en contra. 

El  Sr.  Batle  intervé  i  diu  que  a  vegades  exageram una  mica  i  posa  com exemple  els 
semàfors pedagògics i que un solleric li va comentar perquè estava escrit en castellà i que 
ell va respondre que ell no s’hi havia fixat sinó que mirava el color. Demana si hi ha molts 
de rètols en castellà. Exposa que votaran en contra perquè no poden estar d’acord amb els 
punts tercer i quart. 

El Sr. Joan Carles Simó diu que no es tracta en si ni hi ha o no. Sinó que es compleixen les  
ordenances  i  que  s’impulsin  campanyes  perquè es  sàpiga  que les  cartes  als  restaurants 
també han d’estar en català. 
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Passats a votació, amb 6 vots a favor (Més i Psoe), 8 vots en contra (PP) i 3 abstencions 
(Seny i Sentit) queda rebutjada la moció. 

Novè. Moció presentada pels grups municipals MES per Sóller i PSIB/PSOE en suport 
a les famílies i els centres educatius de Sóller.

El Sr.  Jaume Mateu diu que aprofitant  l’oportunitat  de l’inici  escolar  han volgut  posar 
damunt la taula unes mancances i qüestions i que seria bo donar-lis un empenta. Es dirigeix 
a la Sra. Pomar i demana que s’acceleri tot el tema de les inversions pendents del centres 
educatius, sobretot la part que correspon a l’Ajuntament. Segons el Sr. Mateu, també s’ha 
afegit un punt relacionat amb la brigada i el manteniment de les escoles. Explica que una 
persona  contractada  via  SOIB  feia  tasques  de  manteniment  i  diu  que  això  des  de  la 
comunitat  educativa s’ha valorat molt  bé i que el  que ells  demanen és que no sigui un 
contracte  temporal  sinó  que  es  faci  permanent,  que  per  sempre  tenguem  una  brigada 
municipal destinada única i exclusivament al manteniment de les escoles. D’altra banda, 
exposa que hi ha una altra part de la moció que va encaminada a entendre que Sóller hauria 
d’esser una ciutat  on els infants poguessin anar a escola de forma autònoma i que aquí 
s’inclou el tema dels camins escolars segurs i altres actuacions que van més enllà, com 
poder anar amb bicicleta circulant per Sóller. Diu que s’ha afegit establir una línia d’ajudes 
per als llibres escolars i que hi ha altres municipis que ja ho fan. Explica que hi ha set punts 
i que un d’ells demana regularitat en la celebració dels consells escolars i de les comissions 
informatives. 

Pren la paraula la Sra. Aurora Torrens de Més per Sóller i diu que donaran suport a la 
moció i que comparteixen l’argumentari del Sr. Jaume Mateu perquè l’educació és una de 
les  eines  més important  que  tenim per  fer  avançar  la  societat  i  fomentar  els  valors  de 
justícia i igualtat  diu però, que no tots els infants tenen els mateixos recursos i parteixen 
d’allà mateix.  Segons la Sra. Torrens la societat que educa és aquella en que les necessitats 
de les persones estan per damunt d’altres interessos. Així mateix, diu que defensen que les 
estructures escolars, l’equipament i les infraestructures municipals no s’han de fer servir per 
promocionar el consum d’alcohol entre la joventut i demana on queda la coherència entre la 
mateixa institució municipal amb les campanyes de prevenció del consum d’alcohol per una 
banda, i aquesta permissivitat en vers l’alcohol o amb la promoció de festes on el model 
d’oci sempre gira en l’entorn d’aquest consum. Així mateix, diu que l’Ajuntament sempre 
hauria d’afavorir mantenir comunicació constant amb la comunitat educativa. Demana que 
el  Consell  Municipal  sigui  un  vertader  espai  on  es  puguin  compartir  idees,  dubtes  i 
suggeriments  amb  la  comunitat  educativa  i  demana  la  convocatòria  de  les  comissions 
informatives d’educació. 

Pren la paraula el Sr. Aguiló i diu que és una bona moció i que la filosofia de la que parlava 
el Sr. Mateu desgraciadament és utòpica perquè el món ha canviat molt. De tots els punts 
que han revisat diu que els veuen factibles i que no és una moció per tirar en terra però que 
els apura un poc el punt número tres.  El Sr. Aguiló entén que les instal·lacions escolars no 
són el millor espai per realitzar aquestes activitats, però també entén que desgraciadament 
en el  nostre  municipi  anam molt  ajustats  d’espais i  que igual  el  que s’hauria  de fer  és 
canviar el model d’oci que es vol fer, però que restringir d’aquesta manera els pocs espais 
que tenim per donar oportunitats als nostres joves per poder fer una mica d’entreteniment o 
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de festa, no encaixa en aquesta moció. Demana retirar el punt tercer i tornar-lo a refer per a 
una futura moció per tal de poder votar a favor. 

Pren la paraula la Sra. Llum Castanyer i diu que la moció demana que cap nin es quedi 
sense  llibres  i  que  no  hi  ha  cap  nin  que  s’hi  quedi  perquè  hi  ha  una  partida  d’ajudes 
econòmiques a serveis socials prevista per donar resposta a aquest tipus de demandes, tant 
per llibres com per menjador o activitats extraescolars, que amb el tema del material es 
coordinen amb Creu Roja i que cada any els tècnics del departament acorden reunions amb 
el centres per recordar els criteris a seguir per a l’atorgament d’aquestes ajudes. Pel que fa 
al punt tres diu que estan adherits a diverses campanyes de «no siguis ase» i que des dels 
serveis socials no han deixat de fer actuacions amb el tema de l’oci nocturn, que es veritat  
que s’ha d’actualitzar i que de fet ho estan fet, el pla d’accions i que ho fan en conjunt amb 
Sóller, Fornalutx i Deià. Explica que dins aquest pla s’inclouen mesures de prevenció i que 
també fan feina amb el pla d’oci de qualitat. Finalment vol agrair tota la feina que es fa des 
del serveis socials. 

La Sra. Andrea Pomar diu que l’equip de govern ha fet feina amb un projecte pilot que és el  
tema dels itineraris segurs i que es va començar per l’escola de les marjades i que aquest 
curs escolar segueix tenint continuïtat. Com a regidora d’educació, vol donar les gràcies al 
Sr. Pep Porcel i al Sr. Carlos Darder per fer feina damunt el tema de les rutes escolars 
segures i diu que s’està estudiant la possibilitat d’ampliar-les i arribar fins el col·legi des 
Puig. Considera que és fonamental en aquest projecte la implicació de les famílies. D’altra 
banda, explica que les escoles estan adherides al programa de reutilització de llibres i que 
no hi ha cap infant que es quedi sense llibres. Així mateix, li diu a la Sra. Torrens que 
sempre  abans  de  convocar  el  consell  escolar  demanen  amb  antelació  que  es  facin 
aportacions per poder debatre i que ella també entén que el consell escolar és una espai de 
debat i de diàleg, on tothom que vol pot aportar. Vol destacar la iniciativa de l’equip de 
govern de posar una brigada de manteniment de les escoles i diu que segueixen apostant per 
aquesta  figura.  Conclou  la  seva  intervenció  anunciant  el  vot  en  contra  del  seu  grup 
municipal. 

El Sr. Jaume Mateu diu que hi ha coses que no ha explicat prou i que les ajudes no són 
només per les persones amb necessitats econòmiques, sinó per a totes les famílies i que el  
material escolar no només són llibres. Exposa que hi ha municipis que donen subvencions 
en  aquest  sentit,  per  tal  que  l’escola  sigui  gratuïta  en  tots  els  sentits.  Respecte  a  les 
qüestions dels itineraris escolars vol puntualitzar que ells quan governaven, en concret, la 
Sra. Creu Enseñat va començar amb aquesta iniciativa i que el que demana la moció és 
accelerar  el  tema  perquè  només  s’ha  implantat  una  ruta  en  nou  anys.  Pel  que  fa  a  la 
col·laboració dels pares considera que no només s’hauria de dependre de tenir un pare que 
pugui  acompanyar  a  un  grup  d’infants,  sinó  que  hi  hauria  d’haver  altres  coses  i  que 
solucions tècniques n’hi ha mils. Pel que fa a la utopia que ha assenyalat el Sr. Aguiló diu 
que ells no estan d’acord i que no hi renunciaran. Diu que està clar que no es poden llevar 
tots els cotxes del carrer,  però que si es pot generar un entorn que faciliti  l’accés a les 
escoles.  Pel  que fa  al  punt  tercer  posa de manifest  que és  una petició  específica  de la 
comunitat educativa i que el que volien dir no era que no es pugui fer oci nocturn, només 
que  no es  faci  a  les  instal·lacions  escolars  del  municipi  perquè  no són els  espais  més 
adequats per muntar berbenes. Manifesta que no retiraran aquest punt. 
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Demana la paraula la Sra. Aurora Torrens, en referència a la regidoria de serveis socials diu 
que no han dit que no es facin coses, sinó que es tractaria d’ampliar-ho a totes les famílies 
perquè hi ha famílies que arriben però que no sabem els  esforços que han tengut que fer per 
poder adquirir aquest material, i partir de la idea que no tothom parteix d’allà mateix. Pel 
que fa al consum d’alcohol diu que no s’ha dit que no s’estigui fent feina des dels serveis 
socials,  que saben que hi  ha programes de prevenció,  però que entenen que hi  ha una 
contradicció en, per una banda, fer aquesta prevenció i per altra  altra banda, utilitzar espais 
educatius per promocionar  un determinat  oci entorn al  consum d’alcohol.  Pel que fa al 
consell escolar municipal, diu que ni el format ni la forma on-line faciliten la comunicació i 
que això és evident. Finalment i en quant als itineraris escolars segurs, diu que ho ha viscut 
de primera mà, que ha costat moltíssim i que si s’ha aconseguit fer és perquè les famílies de 
l’escola de les marjades s’hi varen posar al capdavant. 

La Sra. Maria del Mar Castañer demana la paraula i diu que pel que fa a les festes, l’escola 
d’estiu li va fer arribar les queixes de la brutícia que va crear la festa que es va fer a l’estiu.  
Considera molt difícil  resoldre el problema de la gent incívica.  Pel que fa l’oci nocturn 
explica que es va reunir amb l’associació de vitamina C i es va plantejar no fer cap festa als  
centres escolars i que precisament es va decidir adquirir aquesta carpa per tal de poder fer 
l’esdeveniment a qualsevol altra banda. 

Passats a votació, amb 6 vots a favor i  8 vots en contra queda rebutjada.  

Desè. Moció presentada pel grup municipal PSIB/PSOE de condemna sobre l’actuació 
del president de la RFEF a la celebració del mundial de la selecció de futbol femenina. 

Pren la paraula el Sr. Jaume Mateu i diu que es duu una proposta que s’havia intentant que 
fos una declaració institucional com altres institucions, per tal de poder fer palès la rotunda 
oposició  com  a  poble  a  certes  actituds  vistes  les  darreres  setmanes  relacionades  amb 
l’incident del president de la Federació espanyola de futbol. Exposa que aquí hi ha diferents 
qüestions a plantejar, però que una de les més evidents és que afortunadament la societat 
evoluciona i que certes actuacions impròpies ja no són tolerades, menys quan es tracta d’un 
representant d’una entitat amb tant de ressò com és la Federació espanyola de futbol i que 
costa entendre que actituds com la que ha tengut aquest senyor encara es donin. Considera 
la societat sollerica s’havia de fer ressò d’aquesta qüestió, donar suport a na Jenni Hermoso, 
i que cal fer servir el nostre petit altaveu per a què la gent sàpiga que com Ajuntament hem 
fet un gest de condemna cap a aquestes actituds per tal que no es tornin a donar mai més.

Pren la paraula la Sra. Aurora Torrens de Més per Sóller i diu que la seva agrupació estaven 
també preparant una moció per condemnar l’actuació del Sr. Rubiales i que en aquest cas, 
han  optat  per  afegir-se  la  moció  del  Psoe.  Vol  fer  una  contextualització  i  diu  que  la 
violència i la discriminació per qüestions de gènere i orientació sexual, estan encara avui, 
segons el seu parer normalitzades,  el que vol dir que estan socialment acceptades i que 
qualsevol resposta contra aquesta violència és atacada, i que la persona és ridiculitzada o 
amenaçada pel simple fet d’haver denunciat els fets. Afegeix que la por és una element de 
coacció clau i que totes aquestes violències no són anecdòtiques sinó que són estructurals. 
Això vol dir  segons la  regidora de Més,  que hi ha un grup que ostenta  el  poder i  que 
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gaudeix d’uns privilegis que la majoria no i que es beneficia del silenci. Segons la Sra. 
Torrens, l’agressió de Luis Rubiales no és un fet aïllat i posa de manifest la vulnerabilitat de 
les víctimes i la impunitat de qui ostenta un càrrec de poder. Demana que ens imaginem si 
tot això passa davant les càmeres que passa quan no hi ha càmeres, perquè hi ha gent que 
no s’ho ha d’imaginar sinó que ho viu cada dia. Opina que és necessària la implicació de 
totes les persones que formen part de les institucions per poder acabar amb aquesta lacra i 
per a què en un futur aquestes mocions només es puguin llegir en els arxius de legislatures 
d’altres èpoques. Diu que altres punts que ells defensarien aquí seria que l’Ajuntament com 
a institució democràtica defensi els drets de la ciutadania sollerica i rebutgi tot tipus de 
violència masclista passi on passi. En segon punt, diu que la igualtat passa per visibilitzar 
les  diferents  formes  d’agressió  i  desigualtat  a  les  quals  estan  sotmeses  les  dones  i  els 
col·lectius LGTBI i com a tercer punt, demanar que la moció no quedi com un titular, i que 
cal augmentar els esforços per anar acabant amb aquestes agressions i desigualtats en els 
diferents  àmbits  de  la  societat,  posant  en  marxa  accions  de  formació  en  violència  i 
desigualtats de gènere i accions de visibilització de les dones a l’esport i en altres àmbits. 
Conclou que negar aquesta realitat ens faria còmplices i normalitzaria l’abús d’un home 
contra una dona pel simple fet de que es pensen que hi tenen dret i que no passa res perquè 
no hi ha conseqüències. 

Pren la paraula el Sr. José Porcel de Seny i Sentit vol posar de manifest que són un grup 
polític  que ha nascut a Sóller,  que és municipalista  i  que té integrat  en el  seu grup de 
simpatitzants, gent de moltes ideologies i que sabien que es trobarien amb una situació com 
aquesta, que un grup presenta una moció que no afecta directament a Sóller, sinó que és una 
actuació feta per un senyor i que hi ha els mecanismes necessaris per denunciar-ho, que la 
justícia ho condemnarà i que és aquest el mecanisme per on s’ha de fer. Entén que han 
nascut única i exclusivament per dedicar el seu temps als ciutadans de Sóller, i que opten 
per l’abstenció davant qualsevol moció que no afecti directament al ciutadà de Sóller. Diu 
que no es pronunciaran en aquest cas, vengui d’on vengui la moció i que aquesta serà la 
seva postura durant tota la legislatura.

El Sr. Carlos Darder diu que per part del Partit Popular condemnen rotundament aquests 
actes que varen succeir amb el president de la Federació ja dimitit, sobretot perquè es va 
esborrar  el  gran  triomf  de  les  jugadores  en  el  mundial  per  la  mala  conducta  d’aquest 
president.  Afegeix  que  sempre  denunciaran  qualsevol  tipus  d’agressió  i  destaca  que  el 
futbol femení cada vegada està agafant més força. 

Pren la paraula la Sra. Mar Castañer vol manifestar com a regidora d’igualtat el seu suport a 
les paraules de Més per Sóller i anuncia que té previst convocar una comissió informativa 
per poder fer feina en conjunt.

La Sra. Aurora Torrens agreix a la Sra. Mar Castañer el seu suport. En referència amb les 
declaracions  del  Sr.  Porcel,  manifesta  que  totes  les  agressions  sexuals  venguin  d’on 
venguin afecten, i que l’Ajuntament cada vegada que hi ha hagut un conflicte bèl·lic ha fet 
qualque declaració institucional al respecte, i que encara que es surti del municipi de Sóller 
hem de tenir en compte que al món passen coses i que totes aquestes coses serveixen per 
educar i per donar exemple. Posa de relleu que aquestes dones són exemples i pioneres, i 
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que tot ens afecta. Considera que una institució com un ajuntament, que és l’administració 
més propera que tenen els ciutadans i ciutadanes, el fet que rebutgi aquesta moció i no doni 
suport  això,  és  una  mostra  també  de  que  estam  consentit  aquest  abús  i  que  l’estam 
normalitzant.

El Sr. Porcel diu que ja ha exposat que hi ha les vies legals per a que aquests actes estiguin 
corregits  i  siguin  punibles  per  part  de  la  justícia  i  que  Seny  i  Sentit  és  un  partit 
municipalista, que aglutina a molt de tipus de gent amb diferents pensaments i que només 
es centren en solucionar temes que afecten estrictament a Sóller. Considera que el fet que es 
posicionin  o es  deixin  de posicionar,  no incidirà  en res  ni  modificarà  res  del  que s’ha 
exposat,  i  que  si  han  d’agafar  una  postura,  no  tenen  un  ideari  com  ells  i  que  no  es 
pronunciaran sobre un ideari que no han consensuat a nivell polític, que acaben de néixer i 
que només volen fer feina per Sóller, que han aglutinat a un grup de gent que fa una feinada 
perquè això funcioni i per tirar endavant aquest projecte. Diu el Sr. Porcel que no els hi han 
demanat la seva ideologia. Conclou que ells ho condemnen però que com a partit polític no 
es poden pronunciar fins que no tenguin un ideari clar. 

Pren la  paraula  el  Sr.  Batle  i  vol  deixar  clar  que  el  comportament  del  president  de la 
Federació va esser totalment inadequat i que ho ha pagat amb la dimissió i que ens hem de 
congratular de que ja no és el president perquè va donar una imatge molt trista. Opina que 
és una pena que no es celebràs el títol del mundial per aquest fet. Exposa que la dona es va 
introduint de cada vegada més en el món del futbol i que ja hi ha una lliga professional però 
que tenen uns sous molts baixos. Explica que va tenir la sort de poder organitzar un equip 
del Sóller femení i recorda la situació als darrers anys de l’esport femení solleric. També fa 
esment a les set edicions que s’han celebrat del torneig futbol per a la igualat, o la cursa de 
la dona. Diu que votaran a favor de la moció. 

Passats a votació, la Corporació, amb 14 vots a favor (Partit Popular, Psoe i Més per Sóller)  
cap vot en contra i 3 abstencions (Seny i Sentit), ACORDA: 

Primer.- Expressar una profunda preocupació pel comportament masclista de l’expresident 
de la Real Federació Espanyola de Futbol (RFEF), Luis Rubiales, durant la celebració del 
títol mundial de la selecció femenina i les seves declaracions posteriors.

Segon.- Condemnar de manera enèrgica l’actuació prepotent i fora cap penediment del sr. 
Rubiales que, en l’assemblea de la RFEF celebrada el passat 25 d’agost, va reiterar la seva 
negativa  a  demanar  perdó  per  l’incident  de  besar  una  de  les  jugadores  de  la  selecció 
espanyola, en clara posició de domini professional i fora cap tipus de consentiment per part 
de Jenni Hermoso, després de la victòria en el Mundial Femení 2023.
Tercer.- Subratllar la importància de promoure un entorn esportiu lliure de discriminació, 
assetjament i violència masclista, i instar la RFEF a prendre mesures i revisar protocols per 
garantir que aquesta conducta no es repeteixi.

Tercer.- Reafirmar el compromís de l’Ajuntament de Sóller en la lluita contra la violència 
masclista  i  la  promoció  de  la  igualtat  de  gènere.  Continuarem treballant  per  crear  una 
societat més justa i igualitària per a totes les persones, on la violència masclista no sigui una 

C
od

i V
al

id
ac

ió
: 7

2R
6M

C
JR

KM
J4

FA
TX

N
6T

G
H

P6
EC

 
Ve

rif
ic

ac
ió

: h
ttp

s:
//s

ol
le

r.s
ed

el
ec

tro
ni

ca
.e

s/
 

D
oc

um
en

t s
ig

na
t e

le
ct

rò
ni

ca
m

en
t d

es
 d

e 
la

 p
la

ta
fo

rm
a 

es
Pu

bl
ic

o 
G

es
tio

na
 | 

Pà
gi

na
 1

8 
de

 2
0 



lacra que haver de combatre”.

Comunicacions oficials.

Es dóna  compte  de  les  Juntes  de  Govern  i  les  Resolucions  de  batlia  des  de  la  sessió 
constitutiva del ple:

-  Decrets del 138 de 2023 al Decret 1881 de 2023.
- Juntes de Govern ordinàries de 28 de juny; 12,14, 19, 21 i 16 de juliol, 2, 9, 8, 11, 16, 23,  
30 d’agost i 6 de setembre de 2023. 

Precs i preguntes.

Obre el torn de precs i preguntes la Sra. Aurora Torrens de Més per Sóller demana quines 
són les intervencions que ha fet aquest estiu la brigada per tenir llestes les instal·lacions 
dels centres escolars.

Respon la Sra. Andrea Pomar que les mateixes de cada any, que a final de curs sol·liciten a  
les escoles que passin un llistat  amb els seus requeriments i la brigada, en funció de la 
disponibilitat del personal, fa les actuacions. 

Demana la Sra. Torrens si es podria concretar a quines escoles s’ha intervingut i que s’ha 
fet. 

La Sra. Pomar diu que cada escola el que fa es enviar un llistat amb els requeriments i que 
en  funció  dels  temps  i  la  disponibilitat  que  tenen  fan,  i  que  durant  el  curs  escolar  el 
funcionament és un altre. 

El Sr. Batle diu que tenien una brigada d’educació per les escoles i que tothom estava molt 
content però que venia del SOIB. Explica que des de batlia s’està fent feina amb aquest 
tema una vegada que la persona va finalitzar. 

El Sr. Jaume Mateu demana per les obres del camp de futbol del Port que es varen aturar. 
Demana  també pels plans que tenen en aquest espai. Posa de manifest que la zona dedicada 
als infants ha quedat molt disminuïda. 

Respon el Sr. Batle que hi ha una solera que es va fer arran d’una subvenció que va rebre  
l’Ajuntament, i en concret, pel que fa a l’Infante Lois, s’ha d’instal·lar un parc de Calistènia 
que era una cosa molt demandada i que just al costat, haurà unes màquines biosaludables 
per a la gent gran. Segons el Batle,  la solera tenia que està feta per quan arribassin les 
instal·lacions i que ara estam pendents que ho venguin a col·locar i que la feina d’adequar 
els espais està feta per part  de l’Ajuntament.  Explica que també haurà un parc infantil. 
Considera que és un espai municipal que s’ha d’anar millorant. 

Pren la paraula la Sra. Sandra Montaner demana pel camp de futbol des Port i diu que està 
molt malament que ha fet molt de vent i que hi ha perill de caure. 
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Intervé el Sr. Batle i en relació amb la pista d’atletisme diu que estava prevista una pista 
d’atletisme en la subvenció però que tenia que està operativa durant cinc anys i que podia 
ser incompatible amb el projecte del pàrquing subterrani. Es compromet a intentar trobar 
solucions. 

La Sra. Antònia Frau vol fer una reflexió. Diu que al poble hi ha moltes necessitats i que és 
molt complicat donar prioritats a les coses, i que també tenim el defensora enterra. Opina 
que hauríem de fer un plantejament a l’hora del defensora i que s’ha de deixar una porta 
oberta a tenir un centre cultural i a veure com envestim. 

La Sra. Montaner diu que no ha demanat una gran inversió, que almenys es mantengui neta. 

Quan són les 14:02 hores, s’aixeca la sessió per part del Sr. Batle President, de la qual com 
a secretària estenc aquesta acta. 

Vist i plau                                                                                            La secretària 
El Batle President 

Miquel Nadal Vaquer                                                                          Rosa Ripoll Coll 

Que es doni compliment al que s’ha acordat. 

Sóller,

El Batle                                                                                                    Davant meu 
                                                                                                                 la secretària 

S’ha  donat  compte  al  Ple,  a  la  sessió  ordinària  de  dia  8  de  novembre  i  s’aprova  per  
unanimitat.                              

La secretària

DOCUMENT SIGNAT ELECTRÒNICAMENT 
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